



CANADA

Communiqué

No 51
no

LIBRARY DEPT. OF EXTERNAL AFFAIRS
MINISTÈRE DES AFFAIRES EXTÉRIEURES

FOR IMMEDIATE RELEASE
MAY 23, 1973

POUR DIFFUSION IMMEDIATE
LE 23 MAI 1973

MEETING OF CONSULTATION WITH ACADEMICS
REUNION DE CONSULTATION AVEC LES UNIVERSITES

DEPARTMENT OF EXTERNAL AFFAIRS
MINISTÈRE DES AFFAIRES EXTÉRIEURES

Representatives of some twenty-six universities and institutions with programmes of international relations met in Ottawa May 17 and 18 with officers of the Department of External Affairs for an exchange of views.

The subject discussed was the "Changing World Power Relationships". The participants examined this subject in relation to Asia and the Pacific, to Europe, and also to Canada.

There was also a good deal of discussion of more effective means of consultation and cooperation between the academic community and the Department of External Affairs. These have been increasing during the past few years. Officers of the Department of External Affairs are now assigned as foreign service visitors during the academic term to universities. In return academics spend similar periods working with the Department.

Session chairmen included Mr. Gordon Hawkins of the Foreign Policy Studies Centre at Dalhousie University, Mr. Gilles Lalande of the Department of Political Science, University of Montreal, Mr. Dale Thompson, Director, Centre of Canadian Studies, School of Advanced International Studies, Johns Hopkins University and Mr. John Holmes, visiting professor, University of Toronto, Glendon College and University of York.

The Secretary of State for External Affairs, the Honourable Mitchell Sharp, presided at the opening dinner and addressed the meeting on "Canada-U.S. Options Paper: Comments and Criticisms".

* * *

Des représentants de quelque 26 universités et institutions s'intéressant aux questions internationales et des fonctionnaires du ministère des Affaires extérieures se sont réunis à Ottawa les 17 et 18 mai pour procéder à un échange de vues.

Le sujet à l'étude était: l'évolution du système international des grandes puissances. Cette évolution fut étudiée successivement dans le contexte de l'Asie et de la Région du Pacifique, de l'Europe et du Canada.

Les moyens d'améliorer les consultations et la coopération entre la collectivité universitaire et le ministère ont aussi fait l'objet d'une discussion appropriée. Ces échanges se sont accrus depuis quelques années. Le ministère des Affaires extérieures détache maintenant certains agents auprès des universités, durant l'année universitaire, à titre de diplomates en résidence. Par ailleurs, des universitaires viennent travailler pour des périodes de temps semblables au ministère.

Les séances d'étude étaient présidées par Messieurs Gordon Hawkins du Centre d'études de politique étrangère de l'Université Dalhousie, Gilles Lalande du département des Sciences politiques de l'Université de Montréal, M. Dale Thompson, Directeur du Centre des études canadiennes, Ecole d'études internationales avancées de l'Université Johns Hopkins et M. John Holmes, professeur invité auprès de l'Université de Toronto, le Collège Glendon et l'Université York.

Le Secrétaire d'Etat aux Affaires extérieures, M. Mitchell Sharp, a présidé le dîner d'ouverture, où il a prononcé une allocution sur "L'étude sur les relations Canado-américaines: Commentaires et critiques".